
بيش از يك سال است كه كشمكش ميان 
فعالان محيط زيس�ت و كارفرمايان پروژه 
پتروش�يمي ميانكاله ايجاد شده است، تا 
اينكه روز گذشته معاون اول رئيس جمهور 
نامه اي را بر اس�اس مصوب�ه جديد هيئت 
وزي�ران خطاب ب�ه تم�ام دس�تگاه هاي 
دولتي نوشت كه بر اس�اس آن كلنگ زني 
پروژه ه�ای ب�دون مج�وز از س�ازمان 
حفاظت محيط زيست را فاقد اعتبار كرد. 

به تازگي محمد مخبر نامه اي را در خصوص 
پروژه ه��اي ب��دون مج��وز خطاب ب��ه تمام 
دس��تگاه هاي دولتي نوش��ته كه كلنگ زني 
پروژه هاي ب��دون مجوز از س��ازمان حفاظت 

محيط زيست را فاقد اعتبار مي كند. 
 ماجرا چه بود؟

اسفندماه ۱۴۰۰ پتروش��يمي ميانكاله براي 
نخستين بار س��ر زبان ها افتاد، چراكه كلنگ 
احداث كارخانه پتروشيمي در بهشهر استان 
مازن��دران و در نزديك��ي ميانكال��ه به زمين 
خورد و تبع��ات محيط زيس��تي، اقتصادي، 
سياسي و اجتماعي   را به همراه داشت. به گفته 
مجيد مخدوم - عضو ش��وراي عالي حفاظت 
محيط زيس��ت - در برنامه آمايش سرزميني 
كه دو سال گذشته تصويب شد، به هيچ عنوان 
استقرار صنايع به  خصوص صنعت پتروشيمي 
در هيچ منطقه اي از ش��مال كش��ور تعريف 

نشده است. 
احداث كارخانه پتروشيمي ميانكاله با وعده 
ايجاد اشتغال براي جوانان و مردم انجام شد؛ 
موضوعي كه يكي از مرتع��داران با حضور در 
يك نشست خبري به آن اش��اره كرد و گفت: 
»اينكه در اي��ن منطقه وعده ايجاد اش��تغال 
براي جوان��ان و مردم داده مي ش��ود، معنايي 
ندارد. ميانكاله يك منطقه كشاورزي است كه 
۱۱ روستا در آن منطقه كشاورزي استراتژيك 
وج��ود دارد و دانه هاي روغني، پنب��ه، كلزا و 
گندم در آنها كش��ت مي ش��ود. كارگران اين 
منطقه از مناطقي مثل استان گلستان و شهر 
زاهدان براي كار مي آيند و در كشاورزي كمك 
مي كنند، بنابراين نمي ت��وان گفت مردم اين 

منطقه كمبود شغل دارند.«
اين مرتعدار ادامه داد: »در ميانكاله كار فراوان 

است و نيازي به س��اخت پتروشيمي در اين 
منطقه نيست. نكته اصلي، ارزشمند بودن اين 
منطقه و محيط زيست آن است كه بايد حفظ 
شود. پتروشيمي مي تواند در منطقه ديگري كه 
آسيب كمتري دارد، ايجاد شود نه در منطقه اي 
كه تالاب، كشاورزي و گونه هاي كم نظير آن در 
خطر باشد. كشور به روستا هم نياز دارد. تمام 
توسعه ها از روستا شروع مي شود. روستاها منبع 
تأمين مواد غذايي كشور هستند و به همين 

دليل هم اهميت زيادي دارند.«
 دستور متقن معاون اول رئيس جمهور 
با وجود اينكه غيرقانوني ب��ودن اين پروژه به 
دليل نداشتن »مجوز ارزيابي محيط زيستي« 
كه لازم��ه احداث هر پروژه كلاني در كش��ور 

است، بر كسي پوش��يده نبود، اما تلاش هاي 
افراد مختلف براي ساخت و تكميل اين پروژه 
مخرب همچنان ادامه داش��ت و سرمايه گذار 
تمام تلاشش را كرد تا از طريق دستاويز قرار 
دادن مصوبه سال ۱397 هيئت وزيران )مبني 
بر ايجاد پارك پروپيلن در اميرآباد ميانكاله(، 
عمليات عمراني شبانه و تلاش براي تطميع 
خبرنگاران كارهاي خود را به سرانجام برساند، 
اما حالا انتش��ار نامه محمد مخبر، معاون اول 
رئيس جمهور، پروژه ميانكال��ه را فاقد اعتبار 
كرد. در اين نامه آمده است: »هيئت وزيران به 
پيشنهاد سازمان حفاظت محيط زيست و به 
استناد اصل يكصد و سي و هشتم قانون اساسي 

جمهوري اسلامي ايران تصويب كرد. 

۱- به منظور تعيين تكليف طرح هاي تملك 
دارايي ه��اي س��رمايه اي و طرح هاي صنعت 
نفت، مشمول ارزيابي اثرات محيط زيستي و 
فاقد مجوز از سازمان حفاظت محيط زيست 
و داراي پيش��رفت فيزيكي منتهي به س��ال 
۱۴۰۱، كارگروهي متشكل از سازمان حفاظت 
محيط زيست )مسئول(، وزارت كشور، معاونت 
اجرايي رئيس جمهور، سازمان برنامه و بودجه 
كشور، معاونت حقوقي رئيس جمهور و دستگاه 

مجري تشكيل مي شود. 
تبص��ره ۱. كارگ��روه موظف اس��ت حداكثر 
ظرف شش ماه از تاريخ ابلاغ اين تصويب نامه 

طرح هاي مربوط را تعيين تكليف كند. 
تبصره 2. ش��يوه نامه اجرايي نحوه بررس��ي 

موضوعات در كارگروه ياد شده ظرف دو هفته 
از تاريخ ابلاغ اين تصويب نامه توسط سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت تهيه و ب��ه تصويب 

كارگروه مي رسد. 
2- تشكيل كارگروه مذكور رافع مسئوليت هاي 
قانون��ي س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت و 

دستگاه هاي مجري نيست. 
3- ش��روع به اجراي هرگونه ط��رح )پروژه( 
مشمول ارزيابي بدون مجوز از سازمان حفاظت 
محيط زيست از تاريخ ابلاغ اين تصويب نامه 

ممنوع است. 
۴- سازمان حفاظت محيط زيست موظف است 
گزارش اجرايي اين تصويب نامه را به صورت 

ماهانه به هيئت وزيران ارائه كند.«
 محي�ط زيس�ت مازن�دران: مج�وز 

نمي دهيم!
هفته گذشته بود كه عطاءالله كاويان، مدير كل 
محيط زيست مازندران درباره برخي فعاليت ها 
در محوط��ه پتروش��يمي ميانكاله ب��ا وجود 
ممنوعيت هاي اعلامي پيشين اظهار داشت: 
»در رابطه با پروژه ميانكاله نظر محيط زيست 
كاملاً مشخص است؛ نه مجوزي صادر كرديم و 

نه مجوزي صادر مي كنيم.«
او خردادماه نيز در نشستي خبري درباره برخي 
اخبار غيررسمي در زمينه احداث پتروشيمي 
به جاي شهرستان بهشهر در گهرباران مياندرود 
گفت: »قرار بود كارخانه فولاد در بهشهر ايجاد 
شود، اما سازمان محيط زيست به علت اينكه 
اين صنعت آب برَ است، مخالفت خود را اعلام 
كرد. وزارت نيرو نيز نتوانسته منابع آب پايدار 
را معرفي كند و تاكنون براي تغيير درخواست 
جابه جايي پتروشيمي، سرمايه گذا ر مجوز در 
اميرآباد دارد، اما سازمان محيط زيست درباره 
اين پروژه دوباره ارزيابي پروژه داشته و ابهامات 
متعدد زيست محيطي زيادي را به محل احداث 
پروژه وارد كرد  و از س��رمايه گذار درخواست 
پاسخگويي كرديم  كه همزمان در اين فرآيند 
سازمان هاي مردم نهاد متعدد وارد شدند كه 
پتروش��يمي  به منطقه آس��يب وارد مي كند 
و با ورود دادس��تاني كل كش��ور بر اثر نظرات 
كارشناسي و ارزيابي اثرات زيست محيطي اين 

پروژه منتفي شد.«
كاويان ادامه داد: »با توجه به اينكه سرمايه گذار 

 مجوزه��اي اختصاص زمي��ن،  آب، برق و گاز 
را دارد،  س��ازمان بازرس��ي مكلف به پيگيري 
موضوع شد كه در كنار اين مسئله نهاد رياست 
جمهوري و مجلس بررسي كردند و قرار شد 
ساخت پتروشيمي در اميرآباد منتفي شود و 
مقرر شد در جاي ديگر از مازندران در اين پروژه 
مساعدت شود و سازمان بازرسي اين پيشنهاد 
را داده كه به اس��تان اعلام شد و پتروشيمي 
با علاقه س��رمايه گذار در جاي ديگر مي تواند 

اقدام كند.«
اين مس��ئول ادامه داد: به هر صورت با وجود 
مخالفت ها در نقاط جديد، ارزيابي هاي جديد 
صورت مي گيرد تا در سازمان تصميم سازي 
ش��ود و موافقت نام��ه اميرآباد ب��ه گهرباران 
نامه نگاري ش��ده و اراضي مربوط به دانشگاه 
كشاورزي بوده كه متعاقباً با رياست دانشگاه 
كشاورزي نامه نگاري ش��د و در نقطه جديد 
زميني تعيين تكليف نش��د و پروژه به لحاظ 

ارزيابي نوشته نشده است. «
 استرداد زمين تملك شده در دستور 

كار است
پيش ت��ر ني��ز اي��رج حش��متي، مع��اون 
محيط زيس��ت انس��اني س��ازمان حفاظت 
محيط زيس��ت در خصوص آخرين وضعيت 
پروژه پتروش��يمي ميانكاله  اظه��ار كرد: »بر 
اساس سوابق موجود در س��ازمان حفاظت 
محيط زيس��ت، در تاري��خ 3۱ ارديبهش��ت 
سال ۱۴۰۱ در نامه اي به مديرعامل شركت 
پتروش��يمي اميرآب��اد اعلام ش��ده كه اين 
س��ازمان با اجراي پ��روژه در گزينه مكاني 
پيش��نهادي مخالفت كرده است، همچنين 
در نامه هاي متعددي به مجري اعلام ش��ده 
است؛» از هرگونه عمليات اجرايي قبل از اخذ 
مجوز ارزيابي زيست محيطي اجتناب كنيد!« 
بنابراين هر گونه عمليات اجرايي قبل و بعد 
از ابلاغيه مورد اشاره مغاير با بند الف ماده 38 

قانون برنامه ششم توسعه كشور است. «
معاون محيط زيست انساني سازمان حفاظت 
محيط زيست با بيان اينكه »ما پيگيري حقوقي 
و قضايي خود را تا حصول نتيجه نهايي دنبال 
مي كنيم«، ب��ه مجري پ��روژه توصيه كرد به 
قوانين احترام بگذارد و هر چه سريع تر انجام 

عمليات اجرايي پروژه را متوقف كند. 

در آستانه آغاز سال تحصيلي در گفت وگوي »جوان« با يك كارشناس مسائل آموزشي مطرح شد

دانشآموزانباكمبودمربيانتربيتيآسيبفرهنگيواجتماعيميبينند

اول محيط زيست، بعداً توسعه
 بر اساس ابلاغيه جديد معاون اول رئيس جمهور

كلنگ زني طرح ها بدون مجوز از سازمان حفاظت محيط زيست ممنوع است

چند وقت ديگر، زنگ آغاز سال تحصيلي مدارس 
زده خواهد شد. مهم تر از مسئله كيف، كتاب و كفش 
دانش آموزان كه طبيعتاً در اين روزها ذهن والدين 
را به خود مشغول كرده، مدرسه و كيفيت آموزشي 
فرزندان آنهاست كه قرار است  طي يكسال آينده به 
چه شكلي انجام شود. به منظور بررسي ضرورت هاي 
اين مسئله و آسيب شناسي وضعيت موجود با ناصر 
كوهس�تاني، كارشناس ارشد مس�ائل آموزشي و 
مدير سابق برخي از مناطق آموزش و پرورش تهران 

گفت  وگويي داشته  ايم. 

با توجه به نزديك ش�دن به زم�ان آغاز 
س�ال تحصيل�ي، والدين چ�ه كنند كه 
فرزن�دان آنها در س�ال تحصيلي آينده 
وضعيت آموزش�ي بهتري داشته باشند 
و چه عواملي در بهبود وضعيت درس�ي 

دانش آموزان تأثير بيشتري دارد؟
در درجه اول بيشترين اثرگذاري را خود مدرسه دارد و 
به همين دليل بايد فرزند خود را در مدرسه خوب چه 
دولتي و چه غيردولتي ثبت  نام كنند. در اولين قدم اوليا 
بايد دانش آموزان خود را در مدرسه اي كه سبك و روش 

مناسب آموزشي و فرهنگي دارد، ثبت  نام كنند. 
گام دوم كه به شكلي س��نتي هم وجود دارد پيگيري 
وضعيت آموزش��ي دانش آموز اس��ت. به عبارت ديگر 
والدين با رس��يدگي آموزشي، س��رزدن به مدرسه و 
نظارت روي وضعيت فرهنگي و درس بچه ها، ارتباط 
خود را با مسئولان مدرسه حفظ كنند. اين ارتباط بين 
انجمن اوليا و مربيان و مسئولان مدرسه وجود دارد كه 
مي  تواند گام مهمي باشد. از سوي ديگر ولي دانش آموز 
هم بايد پيگيري مستمري از مدرسه در مورد وضعيت 

درسي دانش آموز داشته باشد. 
گام بعدي مطالبه گري از مدرس��ه اس��ت به هر حال 
آموزش رسمي يك بخش از آموزش بچه ها محسوب 
مي  شود، بخش دوم آموزش غيررسمي يعني بايد حتماً 
در قالب فوق برنامه اوليا از مسئولان مدرسه بخواهند 
كه با توجه به ضعف هاي دانش آموزان فوق  برنامه هاي 
درس��ي را اجرايي كنند كه البت��ه هزينه هاي معمول 

خود را نيز دارد. 

بخش ديگر اين است كه خانواده ها مي  توانند در خارج 
از س��اعات مدرسه به عنوان يكس��ري از آموزش هاي 
تكميلي، فرزندان خود را در آموزشگاه هاي رسمي كه 
مجوز دارند و با شرايط مشخص در حال فعاليت هستند 
در قالب كلاس هاي تقويتي، تكميلي و كلاس ها زبان 
ثبت  نام كنند و در اين زمينه نيز رسيدگي هاي آموزشي 

خوبي داشته باشند. 
ديدار با دبي��ران و معلمان، پيگيري وضعيت درس��ي 
از آم��وزگاران و ارتباط مؤثر با مدرس��ه ضرورت دارد. 
والدين معلمان را بشناسند و مجموعه برنامه  هايي را 

از آنها بخواهند. 
وضعيت مدارس در ش�رايط بعد از كرونا 

چگونه است؟
سال گذشته را سال پساكرونا نامگذاري كرديم و جلو 
برديم. در اين س��ال واقعاً افت تحصيلي در مدارس به 
شدت مشهود بود و معدل دانش آموزان و سواد علمي 
بچه ها به شدت كم شد، البته هيچ جاي دنيا هم اينقدر 
تعطيلات نبود كه در ايران بود. در مجموع كرونا دامنگير 
خانواده ها و دانش آموزان  و موجب كاهش معدل بچه ها 
و طبيعتاً سطح سواد آنها شده كه بايد پوشش داده شود 
و بخش اعظمي از آن هم به عهده خود مدرسه است. 
قطعاً مديران مدارس و معاونان آموزشي مدارس بايد در 
اين شرايط يك برنامه ريزي مناسبي داشته باشند و در 
كنار فعاليت معمول مدرسه يك برنامه ريزي آموزشي با 
مشاركت اوليا داشته باشند. بايد ساعتي تعريف شود كه 
بچه ها در مدرسه بمانند و معلمان در كنار بچه ها باشند 
تا در قالب اردوهاي مطالعاتي فضاي مدرسه در اختيار 

خانواده ها و دانش آموزان قرار بگيرد. 
طبيعتاً الان بازگش�ت به مدرس�ه براي 
بچه  هايي كه دو، سه ماهي در تعطيلات 
بودند، سخت اس�ت والدين چگونه بايد 
دانش آم�وزان را مجاب كنند ت�ا دوباره 
س�اعت 6 يا 7 صبح بيدار ش�وند و س�ر 

كلاس بروند؟
اولاً بايد در اين دو، سه ماه گذشته جدا از فعاليت هاي 
مدرسه، خود خانواده نيز انديشه اي مي  كرد تا مدارس از 
اين فضاي تعطيلات بيرون آيد و در كنار اوقات فراغت 
تابس��تان پايگاه علمي نيز براي بچه ها ايجاد شود كه 

البته الان زمان آن گذشته است و اين هفته هم كه كل 
جامعه درگير راهپيمايي اربعين و عملًا تا 2۰ شهريور 
كاري از دست ما برنمي آايد. اكنون بايد خانواده ها به 
فكر اين باشند كه ۱۰ روز پايان شهريور را مديريت و 
بچه ها را آماده ورود به مدرسه كنند. حداقل الان بايد 
يك برنامه ريزي مناس��ب براي ۱۰ روز پايان شهريور 
داشته باش��يم كه تعطي��لات چگونه به پايان برس��د. 
خانواده ها دنبال اين باشند كه بچه ها را به سحرخيزي 
و موقع مناسب خوابيدن و برخاستن عادت دهند. الان 
با توجه به اينكه از نظر علمي نمي  توان كاري انجام داد، 
خانواده ها بايد بيشتر بحث ها برنامه ريزي روانشناختي 
و مديريت تعطي��لات تا پايان ش��هريور را مورد توجه 

قرار دهند. 
مسئله آموزش مجازي هم در دوران كرونا 
و هم قبل و بعد از آن مطرح شده است؛ با 
توجه به اينك�ه برخ�ي از خانواده ها به 
مدارس سطح بالايي دسترسي ندارند، 

چقدر اين مسئله را توصيه مي  كنيد؟
آموزش مجازي في النفس��ه آموزش هاي خوبي است. 
به هر حال ام��روز تكنولوژي در اختيار بچه  هاس��ت و 
بخش اعظمي از وقت دانش آموزان ما را موبايل و فضاي 
مجازي مي  گيرد، حالا چقدر خوب اس��ت مدرس��ه و 
خانواده براي آن برنامه ريزي هم داشته باش��ند. به هر 
حال امروز نمي  توانيم اين تكنولوژي را ممنوع كنيم يا به 
مقابله و جنگ با آن برخيزيم، بلكه عمده ترين كاري كه 
دست  اندركاران تعليم و تربيت و مشخصاً خانواده بايد 
انجام دهند مديريت فضاي مجازي است. اتفاقاً فضاي 
مجازي الان يك مكمل آموزشي است خيلي چيز بدي 

هم نيست و نبايد با نگاه منفي با آن برخورد كنيم. 
به هر حال فضاي مجازي سه سال فضاي آموزشي ما را 
پوشش داد و نه مي  توانيم به يكباره آن را حذف كنيم و 
اصلاً حذف كردن آن درست هم نيست. ما بايد به عنوان 
يك مكمل آموزش��ي از آن به خوبي اس��تفاده كنيم. 
فضاي مجازي مي  تواند بخش اعظمي از فعاليت های 
فوق برنامه بچه ها را پر كن��د، منتها بايد با يك نظارت 
دقيق باشد و رها كردن دانش آموزان در فضاي مجازي 
خيلي كار صحيحي نيس��ت. خانواده و مدرس��ه بايد 
نظارت خوبي در اين بخش داشته باشد و اين تهديد را 

تبديل به يك فرصت كند. 
هر چند فضاي مجازي الان يك تهديد است و تبديل به 
يك آسيب اجتماعي براي خانواده ها و بچه ها شده است، 
ولي اگر برنامه ريزي مناسبي انجام شود به عنوان يك 
مكمل آموزشي مي  تواند نقش خيلي خوبي بازي كند 
و مي  تواند موجب شود در اين وضعيت محيط زيستي 
جامعه بچه ها خيلي هم تردد نداشته باش��ند. در كل 
فضاي مج��ازي مكمل آموزش��ي خوبي اس��ت، اگر 

برنامه ريزي خوبي هم كنار آن باشد. 
در جهت برنامه ريزي براي دانش آموزان، 
آنها چه ساعتي بايد بخوابند و چه ساعتي 
بيدار شوند؟ و اصلًا خانواده ها مي  توانند 

چنين برنامه ريزي  هايي داشته باشند؟
به عنوان يك برنامه ريزي تحصيلي م��ا بايد حتماً در 
خانواده براي بچه  هايمان ساعت خوابيدن و بيدار شدن 
داشته باشيم. در گذشته اين مسائل خيلي خوب رعايت 
مي  شد، ولي الان تا پاسي از شب بچه ها درگير فضاي 
مجازي، لپ  تاپ، كامپيوتر، موبايل و مانند اينها هستند 
كه خيلي درست نيست و به اعتقاد من دانش آموز بايد 
س��اعت 9/3۰ الي ۱۰ خواب بود و آماده باشد تا فردا 
صبح قبراق و سرحال كلاسش را آغاز كند. از اين منظر 
همين س��اعت  هايي كه الان تغيير داده اند هم خيلي 
خوب شده است. دانش آموز ما س��اعت 6 صبح آماده 
است و حتي يك ساعت يا يك ساعت و نيم هم مي  تواند 
مطالعه اي داشته باش��د، چون ساعت 6 صبح همه جا 
روشن است و ساعت بيولوژيك بدن هم آمادگي دارد 
تا ساعت 5:3۰ يا 6 صبح بيدار شود، طبيعتاً اين مسئله 
مي  طلبد كه ما با برنامه ريزي بچه ها را به اين س��مت 
ببريم كه شب ها زودتر بخوابند و حتي صبح به عنوان 

يك فرصت مطالعاتي هم ديده شود. 
فارغ از مس�ائل آموزش�ي، مقداری هم 
بحث پرورشي و فرهنگي داشته باشيم. 
بالاخره يكسري از آس�يب ها مخصوصاً 
با حضور فضاي مجازي ايجاد ش�ده چه 
توصيه اي براي خانواده ها در اين خصوص 

داريد؟
به دليل اينكه سه سال بچه ها از مدرسه دور بوده اند، 
ما دو تا آس��يب جدي در حوزه فعاليت ها فرهنگي 

و تربيتي داريم؛ يكي بحث آس��يب هاي اجتماعي 
در فضاي مجازي است و ديگري بحث آسيب هاي 
اجتماعي در زمان خشم و كنترل خشم بچه  هاست. 
ورود دانش آموزان در اين فضاها موجب شده كنترل 
آنها سخت باشد، در نوع برخورد آنها با همسالانشان 
و مراوداتي كه با همس��الان خود دارند، از اين فضا 
تأثير مي  گيرد و بعض��اً حتي مي  بيني��م در تجربه 
نوجواني و جواني، كارهاي خطرناكي انجام مي  دهند 
كه شايد تشريح آنها خيلي هم به صلاح نباشد، ولي 
همه اينها نش��ان دهنده ضرورت رسيدگي ويژه در 
حوزه هاي تربيتي اس��ت. متأس��فانه مدارس ما در 
اين بخش ها خيلي آس��يب هاي ج��دي دارند و ما 
به شدت با كاهش نيروی انس��اني در اين خصوص 
در مدرس��ه مواجه هس��تيم، در مورد مشاوران در 
مدرس��ه، نيروهاي ما فوق  العاده كم است در حوزه 
مربيان تربيتي نيز آموزش و پرورش خيلي وضعيت 
نيرويي خوبي ندارد و لازم اس��ت م��ا اين بخش را 
تقويت كنيم تا بچه ها مقداري از اين آس��يب هاي 

اجتماعي دور باشند. 
والدين چگونه بايد اينجا ورود كنند؟

قطعاً با نظارت. 
و اين نظارت بايد چگونه باشد؟

به اين سبك كه در رس��يدگي به كار بچه ها با مدارس 
هماهنگ شوند و پيگير وضعيت آسيب هاي اجتماعي 
دانش آموز از مدرسه باشند. به هر حال فضاي مدرسه 
به شكلي است كه مجموع س��اعتي كه دانش آموز در 
آن است، شايد خيلي دچار آس��يب نشود، اما خارج از 
آن س��اعت را ولي دانش آموز بايد كنترل، رسيدگي و 
سركشي كند. همچنين با مراجعه حضوري و تلفني يا 
از طريق فضاي مجازي با مسئولان مدرسه ارتباط ايجاد 
كند تا دانش آموز  طي اين چند س��الي كه در مدرسه 
است، حفظ شود، شايد اين دم دستي ترين روش باشد. 
در مجموع خانواده ه��ا بايد در اين اي��ام، با يك توجه 
ويژه تعطيلات را به انتها برسانند و با يك برنامه ريزي 
مناسب از نظر روانشناس��ي و فرهنگي، مقدمات ورود 
دانش آم��وزان به مدرس��ه را فراهم كنن��د و   طي اين 
چند روز باقيمانده دانش آموز را براي ورود به مدرسه 

آماده  كنند. 

 مدير عامل ش��ركت س��اماندهي مشاغل ش��هر تهران در خصوص 
جمع آوري و ساماندهي دستفروشان در تهران توضيحاتي ارائه كرد و 
گفت: برخي با درج آگهي در سايت ها با قيمت روزي 8۰۰ هزار تومان 

دستفروش استخدام مي كنند. 
 معاون بهداشت وزير بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي از جذب 

۴ هزار بهورز در سيستم بهداشتي كشور در دو سال اخير خبر داد. 
 سخنگوي ستاد اربعين جمعيت هلال احمر با تأكيد بر اينكه عمليات 
هلال احمر در راهپيمايي اربعين تا بازگشت تمامي زائران ادامه خواهد 

داشت، از معاينه بيش از 7۴ هزار نفر توسط پزشكان متخصص خبر داد. 
 از ابتداي سال جاري تاكنون 9۰ ميليون عدد سرنگ 2، 5 و ۱۰ ميلي 
ليتري و سرنگ انسولين در سازمان تداركات پزشكي توليد شده است. 

كنكور جديد
 به ناعدالتي آموزشي دامن مي زند

وزي��ر آم��وزش و پ��رورش در حاش��يه 
برگزاري يكي از جلس��ات هيئت دولت 
گفته اند: »تأثير معدل در كنكور سراسري 
در راستاي عدالت آموزشي است. « مشابه 
اين اس��تدلال را ديگر متوليان آموزش و 
پرورش در روزهاي اخير نيز داشته اند. هر 
چند كه هنوز جزئيات آزمون سراس��ري 
و س��هم مناطق محروم در رتبه هاي زير 
3هزار و  زير ۱۰هزار مش��خص نشده يا 
به صورت عمومي منتشر نشده است، اما 
معتقدان به گزاره ذكر شده از سوي وزير 
باور دارند كه كم شدن س��هم نمرات دانش آموز در آزمون سراسري و 
افزايش س��هم عملكرد دانش آموز در طول دوره تحصي��ل به عدالت 
آموزشي مي انجامد، چراكه در مرحله كنكور افراد بسياري كه عملكرد 
مثبتي در طول سال هاي تحصيل نداشته اند، مي توانند با هزينه بيشتر 
و استفاده از كتاب هاي كمك آموزشي، معلمان خصوصي و آزمون هاي 
شبيه ساز از رقيبان جلو بزنند و اين فرآيند به ضرر آنهايي خواهد شد كه 

پول لازم را براي اين رقابت ندارند. 
اين استدلال در ظاهر درس��ت و قابل درك اس��ت، اما وقتي مي توان 
قطعيت آن را ثاب��ت كرد كه نش��ان دهي��م عنصر پ��ول در عملكرد 
دانش آموزان طي س��ال هاي تحصيل تأثيرگذار نيس��ت كه متأسفانه 
اينگونه نيست و دقيقاً همان گونه كه دانش آموزاني با هزينه كرد بيشتر 
مي توانند در كنكور سراسري از رقيبان پيشي بگيرند، حالا همان ها در 
امتحانات طول سال هاي تحصيلي نيز پيش مي افتند. كمااينكه ميانگين 
كشوري نمرات آزمون هاي نهايي به تفكيك نوع مدارس كاملًا گوياي 
اين وضعيت است. در حال حاضر به استناد گزارش هاي وزارت آموزش 
و پرورش ترتيب نمرات آزمون هاي نهايي خرداد ۱۴۰2 دانش آموزان از 
بيشتر به كمتر در مدارس استعدادهاي درخشان، نمونه دولتي، شاهد، 
غيردولتي، هيئت امنايي و در آخر مدارس عادي رقم خورده اس��ت و 
اين يعني دانش آموزي كه در مدارس عادي درس مي خواند، س��وابق 
تحصيلي اش به مراتب پايين تر از دانش آم��وزان مدارس ديگر )تقريباً 
نصف( است و بالطبع در كنكور سراسري نيز امتياز كمتري از اين سوابق 
به دست خواهند آورد؛ به ويژه آنكه اگر شنيده ها درست و تراز نمرات به 

صورت كشوري انجام شده باشد!
بنابراين با فرض اس��تدلال آقاي وزير و آنچه توضيح داده ش��د، اتفاقاً 
بايد ش��يوه جديد كنكور را تعميق دهنده ناعدالتي ها دانس��ت. اگر تا 
پيش از اين، تنها در مرحله آزمون سراس��ري بي عدالتي بر سرنوشت 
داوطلبان تأثير مي گذاشت، حالا بي عدالتي كه در طول دوران تحصيل 
هم دانش آموز را رنج مي دهد، بر سرنوش��ت او مؤثر خواهد بود. چطور 
دانش آموزي كه در كلاسي با جمعيت بالاي 5۰ نفر درس مي خواند و 
معلمش نيز از ميان بازنشستگان دعوت به كار شده، انتخاب مي شود، 
 توان رقابت با دانش آم��وزي را دارد كه بهترين تجهيزات آموزش��ي و 
كتاب هاي كمك آموزش��ي از همان پايه اول ابتداي��ي برايش فراهم 

بوده است؟
آقاي وزير آموزش و پرورش در جلسه شوراي عالي انقلاب فرهنگي نيز 
بيان كرده اند: »شيوه جديد برگزاري كنكور موجب شد تا دانش آموزان 
مناطق محروم هم رتبه برتر ش��وند!« اين نيز مغالطه ديگري است كه 
چند نفري را كه در رتبه هاي ۱ تا ۱۰ از شهرس��تان ها بودند، دليل بر 
عدالت آموزشي حساب كنيم! اگر از اين نكته بگذريم كه حضور يك نفر 
يا چند نفر انگشت شمار در رتبه هاي برتر ملاكي براي سنجش وضعيت 
عدالت آموزشي نيس��ت، گويا آقاي وزير تصور دارند حافظه ما از بين 
رفته است و جست وجو گوگل هم كار نمي كند! كافي است رتبه هاي برتر 
كنكور سال  هاي قبل را مروري كنيم؛ براي مثال رتبه ۱ تا ۱۰ تجربي در 
كنكور سال ۱۴۰۱ به ترتيب از بويراحمد، يزد، بروجن، اروميه، تبريز، 
تهران، شهربابك، اروميه، سبزوار و زنجان بوده اند، در حالي كه در سال 
۱۴۰2 رتبه ۱ تا ۱۰ تجربي به ترتيب از شهرهاي اصفهان، يزد، تهران، 
اس��لام آباد غرب، اصفهان، تبريز، محلات، س��نندج، خرم آباد و آباده 
هستند و در سال ۱۴۰۰ نيز ۱۰ نفر برتر به ترتيب از تبريز، اردبيل، بندر 
تركمن، جلفا، اهواز، تهران، سقز، اهواز، اصفهان و تهران بوده اند! آيا واقعاً 
تغيير محسوسي ديده مي شود؟ از قضا مي شود گفت كه در سال ۱۴۰۰ 

سهم داوطلبان غيركلانشهرها بيشتر هم بوده است!
با اين حس��اب بايد از وزير محت��رم آموزش و پرورش درخواس��ت كرد 
كه حداقل در اين مس��ئله خطير كه مي خواهد كم و كيف يك قانون و 
شيوه اجراي آن را بسنجد و با سرنوشت طيف گسترده اي از خانواده ها و 
جوانان نيز وابسته است، از عجله كردن و بيانات و گزارش هاي شعاري و 
غيركارشناسي پرهيز كنند و بگذارند آمار و ارقام بيشتر و قابل تعميم منتشر 

شود تا با اتكا  به آنها در خصوص شيوه جديد كنكور بحث شكل گيرد. 

حسین سروقامت

در سال 1994 مركز سقط جنيني در امريكا هدف تيراندازي قرار 
گرفت. 

»لارا چيسن«، جامعه شناس، از شش تن از فعالان حوزه سقط جنين 
خواست به دور از چشم مخاطب عام با يكديگر گفت وگو كنند. 

سه نفر »موافق حق حيات جنين« و س�ه تن ديگر »موافق حق 
انتخاب مادر« بودند و قرار شد به فهمي مشترك برسند؛ كاري 
سترگ و دست نيافتني! آنان طي چندين سال گفت وگو بر مواضع 
خود پافشاري كردند. كوتاه نيامدند و  تغيير عقيده ندادند. . . اما با 
گذر زمان به درك بيشتري از يكديگر دست يافتند. محدوديت ها 
كمتر و واقع بيني بيشتر شد. حتي برخي از آنان به نفع طرف مقابل 

تغيير عقيده داد! 
لارا چيسن به اصل مهمي دست يافت: 

»هر چه براي حفظ وجهه خود در برابر رقبا زير فشار كمتري باشيد، 
انعطاف پذيرتر مي شويد. حضور مخاطب عام در مباحث تخصصي، 

گاه پيش برنده كه نيست؛ چالش برانگيز نيز هست!«
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سجاد آذري
  گفت وگو

مهسا گربندي
  گزارش  

ادامه از صفحه اول
تقريباً هرچه را كه س��خنگوي نظام پزشكي مي گويد 
مي توان نش��ان داد كه آماري به ش��دت مغالطه آميز و 
متناقض و نارواست. مثلاً درجاي ديگري مي گويد»تقريباً 
2۰هزار نفر ]پزشك[هيئت علمي داريم كه زيرمجموعه 
وزارت بهداشت هستند و حقوق كارمندي هيئت علمي 
دريافت مي كنند. « اين حد سوء استفاده از نام كارمند كه 
مترادف با حقوق اندك و معيشت متوسط است، براي يك 
پزشك عضو هيئت علمي بسيار نارواست. ما مي دانيم 

كه حقوق اين اعضاي هيئت علمي دقيقاً چقدر است اما 
شما خودتان به جاي استفاده از نام كارمند، ميانگين آن 

را اعلام كنيد!
آقاي سخنگو اين اش��كال را كه در كش��ور هزارو5۰۰ 
پزشك با درآمد س��الي ۱2ميلياردتومان داريم، گردن 
مردم و برخي مسئولان مي اندازد! )البته اين ۱2ميليارد 
اگر كم گفته نشده باش��د، منظور فقط درآمد مستقيم 
از حرفه طبابت اس��ت نه كارهاي ديگر مثل برج سازي 
و خريد وف��روش ارز و كاره��اي آزاد ديگر(. يعني خود 
پزشكان شريف ميلياردي  اين وسط تقصيري ندارند: 
»واقعيت اين اس��ت كه به بهانه يك درصد نمي ش��ود 
99درصد بقيه را هم زد. اما چرا اين يك درصد در چشم 
هستند؟ چون بسياري از افراد، به ويژه مسئولان، سفره 
درماني شان با س��فره درماني مردم عادي جدا است و 

بس��ياري از افراد هم با تبليغاتي كه در رسانه ها و نفس 
به نفس در خانواده ها مي شود، فكر مي كنند حتماً بايد 
مريض آنها پيش آقاي دكتر »الف« يا خانم دكتر »ب« 
برود. به همين دليل تعداد افراد مراجعه كننده به آن افراد 
بالا مي رود و همين طور ناخودآگاه درآمد آن فرد افزايش 

پيدا مي كند. «
آقاي سخنگو يكي از دلايل نارضايتي جامعه پزشكي را 
اين مي داند كه پرداخت پزش��كان از بيمه گاهي ۱۰ماه 
ديرتر انجام مي شود و تورم اين ۱۰ماه محاسبه نمي شود 
و درواقع پزشك حقوقش را بدون محاسبه تورم ۱۰ماهه 
مي گيرد. يعني در يك چيز ك��ه براي عموم پيمانكاران 
دولتي و ش��هري و عموم حقوق بگيران همين وضعيت 
است و يك كارگر حقوق آخر سالش را نه با تورم ماه آخر 
كه با تورم ماه اول مي گيرد، بايد براي پزش��كان جايگاه 

متفاوتي قائل شد و همه اينها را بهانه مهاجرت دانست. 
سخنگوي نظام پزشكي در جاي ديگري درباره پزشكاني كه 
آبروي جامعه پزشكي را مي برند، مي گويد بله مردم درباره 
اين دسته از پزش��كان كه به سوگندشان وفادار نيستند، 
محق هستند ولي نبايد آنان را تعميم داد. اين حرف تنها 
نقطه قابل قبول سخنان اوست زيرا درست است كه در همه 
مشاغل افراد خلافكار هستند اما اگر اين را بپذيريم ديگر 
نبايد براي اين حرفه تقدس و امتياز متفاوت قائل شويم. 
اما باز آماري مي دهد كه خلاف است و مي گويد: »گرچه 99 
درصد از پزشكان دارند با سيلي صورت خودشان را سرخ نگه 
مي دارند، ممكن است اين عده با روشي كه در حال پيشبرد 

هستند آبروي جامعه پزشكي را خدشه دار كنند. «
يعني پزشكان از نظر سخنگو واقعاً دو دسته اند، يك گروه 
هزارو5۰۰نفره با درآمد سالي ۱2ميليارد تومان كه يك 

درصد هستند و 99درصد ديگر كه با سيلي صورت خود را 
سرخ نگه مي دارند؟! يعني در اين بين هيچ پزشك ديگري 
كه درآمد چندصد ميليوني يا صد ميليوني داشته باشد، 

نداريم كه مجبور نباشد به صورت خود سيلي بزند؟!
اين گفت و گوهاي سراسر متناقض و متضاد كه هر از گاهي 
از كيسه برخي رسانه ها درمي آيد، عموماً با هدف ترساندن 
دولت و مردم از مهاجرت پزشكان و مطالبات بعدي است. 
البته پزشكان قشري بسيار محترم و معتمد مردم هستند 
كه بايد قدرشان را دانس��ت يا با مديريت درست مانع از 
درآمدهاي ميلياردي درعين فقر مطلق در ميان آنان شد 
و به هر شكلي شده از مهاجرت آنان حتي نيروهاي پرستار 
ماهر جلوگيري كرد ولي اينها همه قاعده خودش را دارد 
و با اين قواعدي كه گاهي برشمرده مي شود، فقط اوضاع 

بدتر خواهد شد. 

واقعيت جامعه پزشكي ما
 اين آمارها نيست


